



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل
كلية الحقوق

شركات الاستثمار الرياضي (دراسة مقارنة)

معن يوسف شريف محمود شمدين

رسالة ماجستير في
القانون الخاص/القانون التجاري

اشراف الدكتور
منهل عبد الغني قلندر
استاذ القانون التجاري المساعد

المستخلص

إن شركات الاستثمار الرياضي هي عبارة عن شخص معنوي يهدف إلى تحقيق الربح من خلال القيام بالأنشطة التجارية الرياضية، إذ تتكون من مجموع المساهمين الذين يقدمون المال اللازم لتأسيسها ويتم تحديد حصة كل مساهم بناءً على مساهمته المادية.

وجاءت أهمية هذا الموضوع بسبب ارتباط الرياضة بالاقتصاد ارتباط وثيقاً، وهذا الأمر أدى إلى قيام الدولة بتكييف وتحديث نصوص القانونية لاسيما تلك المتعلقة بالاحتراف الرياضي وتعلقه باللاعبين بسبب أن التطور والتحديث كان شاملاً للاستثمار بكافة المجالات الرياضية كالإعلام والتسويق وإيضاً المنازعات الرياضية، فالرياضة في الوقت الحاضر أضحت مرتبطة بالمال وتحقيق الأرباح إلى جانب المنافسة والشهرة والإنجازات الرياضية.

وإن تأسيس شركات الاستثمار الرياضي يخضع إلى قواعد موضوعية عامة وخاصة ولهذه الخصوصية في النشاط الرياضي استوجب توافر شروط خاصة بشركة رياضية مثل دفتر الاعباء الذي أوجده الذي يلزم الشركة الرياضية بضرورة تطبيق تعليماته والتقييد بما جاء فيه.

وعند قيام شركات الاستثمار الرياضية يكون لها حقوق تتمتع بها وتستطيع ممارستها اعترف لها القانون بهذه الحقوق، وفي المقابل رتب التزامات على الشركة الرياضية إذ ينبغي عليها تنفيذ هذه الالتزامات.

وكما أن حل المنازعات الرياضي بالتحكيم الرياضي يسهم في سرعة العملية وكفاءتها، إضافةً إلى حماية الخصوصية ، وبالإضافة إلى تخصص المحكمين في قضايا الرياضة ، وإمكانية تنفيذ قرارات التحكيم الرياضي عبر الحدود، مما يجعلها وسيلة مثلى لحل النزاعات الرياضية التي قد تمتد عبر مختلف الدول .

Abstract:

Sports investment companies are a legal entity that aims to achieve profit by carrying out sports business activities, as it consists of a group of shareholders who provide money. necessary for its establishment, and the share of each shareholder is determined based on his financial contribution.

The importance of this topic came about because sport is closely linked to economy It led to the state adapting and updating legal provisions, especially those related to sports professionalism, as sports at the present time have become linked to money and making profits, in addition to competition and fame and sporting achievements.

The establishment of sports investment companies is subject to general, specific and formal objective rules, and because of the specificity of sports activity, it necessitates the availability of special conditions for a sports company, such as the book of burdens, which the Algerian legislator created, which obliges the sports company to implement its instructions and adhere to what is stated therein.

When sports investment companies are established, they have rights that they enjoy and can exercise. The law recognizes these rights for them, and in return, it imposes obligations on the sports company so, it is necessary to implement these obligations.

Resolving sports disputes through sports arbitration contributes to the speed and efficiency of the process, in addition to protecting privacy, in addition to the specialization of arbitrators in sports cases, and the possibility of implementing sports arbitration decisions across borders, which makes it an ideal means of resolving sports disputes that may extend across different countries.

Ministry of Higher Education of Sciences

Mosul University

College rights



Sports Investment Company (Study comparison)

Maan Youssef Sharif Mahmud Shamdeen

Master's thesis in

Private law/commercial law

The supervision of Dr

Manhl Abdul Ghani Qalandar

Assistant professor of commercial law

2024 A. D.

1445 A. H.